

UNITED NATIONS/NATIONS UNIES



OFFICIAL RECORDS OF THE ELEVENTH SESSION (SECOND PART)  
OF THE TRUSTEESHIP COUNCIL

19 NOVEMBER-3 DECEMBER 1952

# RESOLUTIONS

19 NOVEMBRE-3 DECEMBRE 1952

DOCUMENTS OFFICIELS DE LA ONZIEME SESSION (DEUXIEME PARTIE)  
DU CONSEIL DE TUTELLE

SUPPLEMENT No. 1

*Volume II*

NEW YORK

## SALES AGENTS FOR UNITED NATIONS PUBLICATIONS DEPOSITAIRES DES PUBLICATIONS DES NATIONS UNIES

### ARGENTINA — ARGENTINE

Editorial Sudamericana S.A., Alsina 500, Buenos Aires.

### AUSTRALIA — AUSTRALIE

H. A. Goddard, 255a George St., Sydney.

### BELGIUM — BELGIQUE

Agence et Messageries de la Presse S.A., 14-22 rue du Persil, Bruxelles.  
W. H. Smith & Son, 71-75 Boulevard Adolphe-Max, Bruxelles.

### BOLIVIA — BOLIVIE

Librería Selecciones, Casilla 972, La Paz.

### BRAZIL — BRÉSIL

Livraria Agir, Rua Mexico 98-B, Rio de Janeiro.

### CANADA

Ryerson Press, 299 Queen St. West, Toronto.  
Les Presses Universitaires Laval, Québec.

### CEYLON — CEYLON

The Associated Newspapers of Ceylon, Ltd., Lake House, Colombo.

### CHILE — CHILI

Librería Ivens, Moneda 822, Santiago.

### CHINA — CHINE

Commercial Press, Ltd., 211 Honan Rd., Shanghai.

### COLOMBIA — COLOMBIE

Librería Latina Ltda., Carrera 6a., 13-05, Bogotá.

### COSTA RICA — COSTA-RICA

Trejos Hermanos, Apartado 1313, San José.

### CUBA

La Casa Belga, O'Reilly 455, La Habana.

### CZECHOSLOVAKIA — TCHÉCOSLOVAQUIE

Ceskoslovensky Spisovatel, Narodni Trida 9, Praha 1.

### DENMARK — DANEMARK

Einar Munksgaard, Ltd., Nørregade 6, København, K.

### DOMINICAN REPUBLIC — REPUB. DOMINICAINE

Librería Dominicana, Mercedes 49, Ciudad Trujillo.

### ECUADOR — EQUATEUR

Librería Científica, Box 362, Guayaquil.

### EGYPT — EGYPTE

Librairie "Le Renaissance d'Egypte," 9 Sh. Adly Pasha, Cairo.

### EL SALVADOR — SALVADOR

Manuel Navas y Cia., la Avenida sur 37, San Salvador.

### ETHIOPIA — ETHIOPIE

Agence Ethiopienne de Publicité, Box 128, Addis-Abeba.

### FINLAND — FINLANDE

Akateeminen Kirjakauppa, 2, Keskuskatu, Helsinki.

### FRANCE

Editions A. Pedone, 13 rue Soufflot, Paris V.

### GREECE — GRECE

"Eleftheroudakis," Place de la Constitution, Athènes.

### GUATEMALA

Goubaud & Cia. Ltda., 5 Avenida sur 28, Guatemala.

### HAITI

Librairie "A la Caravelle," Boite postale 111-B, Port-au-Prince.

### HONDURAS

Librería Panamericana, Calle de la Fuente, Tegucigalpa.

### INDIA — INDE

Oxford Book & Stationery Co., Scindia House, New Delhi.  
P. Varadachary & Co., 8 Linghi Chetty St., Madras 1.

### INDONESIA — INDONÉSIE

Jajasan Pembangunan, Gunung Sahari 84, Djakarta.

### IRAN

Ketab-Khaneh Danesh, 293 Seadi Avenue, Tehran.

### IRAQ — IRAK

Mackenzie's Bookshop, Baghdad.

### IRELAND — IRLANDE

Hibernian General Agency Ltd., Commercial Buildings, Dame Street, Dublin.

### ISRAEL

Blumstein's Bookstores, Ltd., 38 Allenby Road, Tel Aviv.

### ITALY — ITALIE

Colibri S.A., Via Chiossetto 14, Milano.

### LEBANON — LIBAN

Librairie universelle, Beyrouth.

### LIBERIA<sup>2</sup>

J. Momolu Kamara, Monrovia.

### LUXEMBOURG

Librairie J. Schummer, Luxembourg.

### MEXICO — MEXIQUE

Editorial Hermes S.A., Ignacio Moricón 41, México, D.F.

### NETHERLANDS — PAYS-BAS

N.V. Martinus Nijhoff, Lange Voorhout 9, 's-Gravenhage.

### NEW ZEALAND — NOUVELLE-ZÉLANDE

U. N. Assn. of New Zealand, C.P.O. 1011, Wellington.

### NICARAGUA

Dr. Ramiro Ramírez V., Managua, D.N.

### NORWAY — NORVEGE

Johan Grundt Tanum Forlag, Kr. Augustsgt. 7A, Oslo.

### PAKISTAN

Thomas & Thomas, Fort Mansion, Frere Road, Karachi, 3.  
Publishers United Ltd., 176 Anarkali, Lahore.

### PANAMA

José Menéndez, Plaza de Arango, Panamá.

### PERU — PÉROU

Librería Internacional del Perú, S.A., Casilla 1417, Lima.

### PHILIPPINES

D. P. Pérez Co., 169 Riverside, San Juan.

### PORTUGAL

Livraria Rodrigues, 186 Rua Aurea, Lisboa.

### SWEDEN — SUÈDE

C. E. Fritze's Kungl. Hovbokhandel A-B, Fredsgatan 2, Stockholm.

### SWITZERLAND — SUISSE

Librairie Payot S.A., Lausanne, Genève.  
Hans Raunhardt, Kirchgasse, 17, Zurich 1.

### SYRIA — SYRIE

Librairie Universelle, Damas.

### THAILAND — THAÏLANDE

Pramuan Mit Ltd., 55 Chakrawat Road, Wat Tuk, Bangkok.

### TURKEY — TURQUIE

Librairie Hachette, 469 Istiklal Caddesi, Beyoglu, Istanbul.

### UNION OF SOUTH AFRICA — U. SUD-AFRICAINE

Van Schaik's Bookstore (Pty.), Ltd., Box 724, Pretoria.

### UNITED KINGDOM — ROYAUME-UNI

H.M. Stationery Office, P.O. Box 569, London, S.E. 1 (and at H.M.S.O. Shops).

### U. S. OF AMERICA — ETATS-UNIS D'AMÉRIQUE

Int'l Documents Service, Columbia Univ. Press, 2960 Broadway, New York 27, N. Y.

### URUGUAY

Representación de Editoriales, Prof. H. D'Elia, Av. 18 de Julio 1333, Montevideo.

### VENEZUELA

Distribuidora Escolar S.A., Manduca o Ferrenquin 133, Caracas.

### YUGOSLAVIA — YOUGOSLAVIE

Drzavno Produzeca, Jugoslovenska Knjiga, Marsala Tita 23-11, Beograd.

U. N. publications can also be obtained from the following firms:

Les publications des Nations Unies peuvent également être obtenues aux adresses ci-dessous:

### AUSTRIA — AUTRICHE

B. Wüllerstorff, Waagplatz, 4, Salzburg  
Gerold & Co., 1, Graben 31, Wien 1.

### GERMANY — ALLEMAGNE

Elwert & Meurer, Hauptstrasse 101, Berlin-Schöneberg.  
W. E. Saarbach, Frankenstrasse 14, Köln-Junkersdorf.  
Alex. Horn, Spiegelgasse 9, Wiesbaden.

### JAPAN — JAPON

Maruzen Company, Ltd., 6 Tori-Nichome Nihonbashi, Tokyo.

### SPAIN — ESPAGNE

Librería Bosch, 11 Ronda Universidad, Barcelona.

(5281)

Orders and inquiries from countries where sales agents have not yet been appointed may be sent to: Sales and Circulation Section, United Nations, New York, U.S.A.; or Sales Section, United Nations Office, Palais des Nations, Geneva, Switzerland.

Les commandes et demandes de renseignements émanant de pays où il n'existe pas encore de dépositaires peuvent être adressées à la Section des ventes et de la distribution, Organisation des Nations Unies, New-York (Etats-Unis d'Amérique) ou à la Section des ventes, Organisation des Nations Unies, Palais des Nations, Genève (Suisse).

## TABLE OF CONTENTS

<i>Resolution</i>	<i>Page</i>
642 (XI). Terms of reference of the United Nations Visiting Mission to Trust Territories in the Pacific, 1953.....	1
643 (XI). The Ewe and Togoland unification problem .....	2
 OTHER DECISIONS TAKEN BY THE COUNCIL AT THE SECOND PART OF ITS ELEVENTH SESSION	
Adoption of the agenda.....	4
Arrangements for a Visiting Mission to Trust Territories in the Pacific during 1953.....	4
Programme of future meetings of the Council..	4

## TABLE DES MATIERES

<i>Résolutions</i>	<i>Pages</i>
642 (XI). Mandat de la Mission de visite des Nations Unies de 1953 dans les Territoires sous tutelle du Pacifique.....	1
643 (XI). La question des Ewés et de l'unification du Togo .....	2
 AUTRES DÉCISIONS PRISES PAR LE CONSEIL À LA DEUXIÈME PARTIE DE SA ONZIÈME SESSION	
Adoption de l'ordre du jour.....	4
Dispositions relatives à l'envoi d'une Mission de visite dans les Territoires sous tutelle du Pacifique au cours de l'année 1953.....	4
Programme des réunions futures du Conseil..	4

### NOTE

The text of resolutions adopted by the General Assembly, the Economic and Social Council and the Trusteeship Council to which reference is made in the present volume can be found in printed volumes of resolutions published separately for each session or part of a session of each of these organs.

The arabic and roman numerals identifying each resolution indicate, respectively, the position of the resolution as grouped in its series and the number of the session at which it was adopted.

\* \* \*

All United Nations documents are designated by symbols, i.e., capital letters combined with figures. Mention of such a symbol indicates a reference to a United Nations document.

Le texte des résolutions adoptées, soit par l'Assemblée générale, soit par le Conseil économique et social, soit par le Conseil de tutelle, y compris celles qui sont mentionnées dans le présent volume, se trouve dans les volumes imprimés des résolutions, chaque volume contenant les résolutions adoptées par l'un de ces organes au cours de l'une de ses sessions ou partie de session.

Toute résolution est désignée par un indice composé d'un numéro en chiffres arabes suivi d'un numéro en chiffres romains indiquant respectivement, d'après un ordre chronologique, la place de cette résolution dans la série à laquelle elle appartient et la session au cours de laquelle elle a été adoptée.

\* \* \*

Les cotes des documents de l'Organisation des Nations Unies se composent de lettres majuscules et de chiffres. La simple mention d'une cote dans un texte signifie qu'il s'agit d'un document de l'Organisation.

T/1030/Add.1

30 December 1952

# RESOLUTIONS

adopted by the  
**TRUSTEESHIP COUNCIL**  
during its eleventh session  
(*second part*)

from 19 November to 3 December 1952

adoptées par le  
**CONSEIL DE TUTELLE**  
au cours de sa onzième session  
(*deuxième partie*)

du 19 novembre au 3 décembre 1952

## 642 (XI). Terms of reference of the United Nations Visiting Mission to Trust Territories in the Pacific, 1953

*The Trusteeship Council,*

*Having appointed* a second periodic Visiting Mission to Trust Territories in the Pacific composed of Mr. Enrique de Marchena (Dominican Republic) (Chairman), Mr. Léon Pignon (France), Mr. Najmudine Rifai (Syria), and Mr. W. A. C. Mathieson (United Kingdom), assisted by members of the Secretariat and also by such members of the local administration as may be appointed by the latter,

*Having decided* that the Visiting Mission should depart not later than 15 February 1953 and visit the Trust Territories of Nauru, New Guinea, Western Samoa and the Trust Territory of the Pacific Islands, as provided for in the previous decisions of the Council,

1. *Directs* the Visiting Mission to investigate and to report as fully as possible on the steps taken in the four above-mentioned Trust Territories towards the realization of the objectives set forth in Article 76 b of the Charter, taking into account the terms of the General Assembly resolution 321 (IV) of 15 November 1949;

2. *Directs* the Visiting Mission to give attention as may be appropriate in the light of discussions in the Trusteeship Council and the General Assembly and the resolutions adopted by them, to issues raised in connexion with the annual reports on the administration of the four Trust Territories concerned, in petitions received by the Trusteeship Council relating to those four Trust Territories, in the reports of the first periodic visiting mission to the Trust Territories in the Pacific, and in the observations of the Administering Authorities on those reports;

3. *Directs* the Visiting Mission to accept and receive petitions without prejudice to its acting in accordance with the rules of procedure and to investigate on the spot, in consultation with the local representative of the Administering Authorities concerned, such of the petitions received as, in its opinion, warrant special investigation;

4. *Directs* the Visiting Mission to examine, in consultation with the Administering Authorities, the meas-

## 642 (XI). Mandat de la Mission de visite des Nations Unies de 1953 dans les Territoires sous tutelle du Pacifique

*Le Conseil de tutelle,*

*Ayant désigné,* pour les Territoires sous tutelle du Pacifique, une deuxième Mission périodique de visite, composée de M. Enrique de Marchena (République Dominicaine) [Président], M. Léon Pignon (France), M. Najmudine Rifai (Syrie) et M. W. A. C. Mathieson (Royaume-Uni), assistés de membres du Secrétariat ainsi que des membres de l'administration locale que pourrait désigner cette administration,

*Ayant décidé* que la Mission de visite partirait au plus tard le 15 février 1953 et visiterait les Territoires sous tutelle de Nauru, de la Nouvelle-Guinée, du Samoa-Occidental et le Territoire sous tutelle des îles du Pacifique, conformément aux précédentes décisions du Conseil,

1. *Invite* la Mission de visite à enquêter et à faire rapport aussi complètement que possible sur les mesures prises, dans les quatre Territoires sous tutelle mentionnés ci-dessus, pour atteindre les objectifs visés à l'alinéa b de l'Article 76 de la Charte, en tenant compte des dispositions de la résolution 321 (IV) de l'Assemblée générale du 15 novembre 1949;

2. *Invite* la Mission de visite à étudier, en s'inspirant, le cas échéant, des débats du Conseil de tutelle et de l'Assemblée générale et des résolutions adoptées par ces organes, les questions évoquées dans les rapports annuels sur l'administration des quatre territoires en question, dans les pétitions reçues par le Conseil de tutelle au sujet de ces territoires, dans les rapports de la première Mission périodique de visite qui s'est rendue dans les Territoires sous tutelle du Pacifique, et dans les observations que les Autorités chargées d'administration ont faites au sujet de ces rapports;

3. *Invite* la Mission de visite à accepter et à recevoir des pétitions, sans préjudice des décisions qu'elle pourra prendre en vertu du règlement intérieur, et à enquêter sur place, après avoir consulté le représentant local de l'Autorité chargée de l'administration intéressée, sur celles des pétitions reçues qui appellent, à son avis, une enquête spéciale;

4. *Invite* la Mission de visite à examiner, en consultant les Autorités chargées de l'administration, les

ures taken and to be taken in respect of the provision of information about the United Nations to the peoples of the Trust Territories under the Council's resolution 36 (III) of 8 July 1948 and to undertake the duties enumerated in Council resolution 311 (VIII) of 7 February 1951 on the same question;

5. *Requests* the Visiting Mission to transmit to the Council not later than 10 June 1953 a report on each of the Trust Territories visited containing its findings, with such observations, conclusions and recommendations as it may wish to make.

457th meeting,  
24 November 1952.

#### 643 (XI). The Ewe and Togoland unification problem

*The Trusteeship Council,*

*Recalling* General Assembly resolution 555 (VI), which recommended, *inter alia*, that the Trusteeship Council arrange for the dispatch of either a special mission or its next periodic Visiting Mission to the two Trust Territories concerned to study thoroughly the Ewe and Togoland unification problem, including the functioning of the proposed Joint Council and submit to the Trusteeship Council a detailed report thereon, including specific recommendations, which shall take full account of the real wishes and interests of the peoples concerned,

*Recalling* further that resolution 555 (VI) requested the Trusteeship Council to submit to the General Assembly at its seventh regular session a special report covering all aspects of the problem,

*Recalling* its resolutions 424 (X) and 465 (XI) by which it decided to entrust the investigation of this problem to its next periodic Visiting Mission to the Trust Territories concerned, established the Visiting Mission's time-table, and requested it to submit a special report on the problem in time for consideration at a second part of its eleventh session,

*Having taken note* of the special report of the United Nations Visiting Mission to Trust Territories in West Africa, 1952, on the Ewe and Togoland unification problem submitted in accordance with its resolutions 424 (X) and 465 (XI),

1. *Considers* that this report represents an objective and detailed account of all aspects of the problem, and carefully sets forth the views of all sections of the population;

2. *Notes* the Mission's conclusion that with certain exceptions, especially the peoples of the Northern Section of Togoland under British administration, the general demand for the unification of the two Togolands is gaining wider recognition, but that there is no one form of unification which would be acceptable to the majority of the inhabitants of the two Territories;

3. *Notes* also that, although no general consultation of the population was made, the majority of the written

mesures prises ou à prendre en vue de renseigner sur l'Organisation des Nations Unies la population des Territoires sous tutelle, conformément à la résolution 36 (III) adoptée par le Conseil le 8 juillet 1948, et à assumer les tâches énumérées dans la résolution 311 (VIII), adoptée par le Conseil le 7 février 1951 au sujet de la même question;

5. *Prie* la Mission de visite de communiquer au Conseil, le 10 juin 1953 au plus tard, un rapport sur chacun des territoires visités, rapport où elle consignera ses constatations accompagnées des observations, conclusions et recommandations qu'elle pourrait juger bon d'y faire figurer.

457ème séance,  
24 novembre 1952.

#### 643 (XI). La question des Ewés et de l'unification du Togo

*Le Conseil de tutelle,*

*Rappelant* la résolution 555 (VI), aux termes de laquelle l'Assemblée générale a recommandé notamment que le Conseil de tutelle prenne des dispositions, soit pour envoyer une mission spéciale dans les Territoires sous tutelle intéressés, soit pour que sa prochaine Mission de visite dans ces deux territoires fasse un examen approfondi de la question des Ewés et de l'unification du Togo, notamment en ce qui concerne le fonctionnement du conseil mixte envisagé, et soumette au Conseil de tutelle un rapport détaillé et des recommandations précises, qui tiendront pleinement compte des aspirations et des intérêts réels des populations en cause,

*Rappelant* en outre que la résolution 555 (VI) prie le Conseil de tutelle de présenter à l'Assemblée générale, lors de sa septième session ordinaire, un rapport spécial sur tous les aspects de la question,

*Rappelant* ses résolutions 424 (X) et 465 (XI), par lesquelles il a décidé de confier l'étude de la question à la prochaine Mission de visite dans les Territoires sous tutelle intéressés, établi le programme de la Mission de visite et chargé cette dernière de lui soumettre un rapport spécial sur la question en temps voulu pour qu'il puisse l'examiner à la deuxième partie de sa onzième session,

*Ayant pris note* du rapport spécial sur la question des Ewés et de l'unification du Togo que la Mission de visite des Nations Unies dans les Territoires sous tutelle de l'Afrique occidentale (1952) lui a soumis conformément à ses résolutions 424 (X) et 465 (XI),

1. *Estime* que ce rapport constitue un exposé objectif et détaillé de tous les aspects de la question, et qu'il exprime judicieusement les vues de tous les éléments de la population;

2. *Prend acte* de la conclusion de la Mission qui constate qu'à l'exception notamment des populations de la partie nord du Togo sous administration britannique, la demande générale d'unification des deux Togos prend de plus en plus d'ampleur, mais qu'il n'existe aucune forme déterminée d'unification qui serait acceptable pour la majorité des habitants des deux territoires;

3. *Prend acte* également de ce que, bien qu'il n'y ait pas eu consultation générale de la population, la majorité

communications received by the Mission were in favour of unification and independence;

4. *Notes* that, in the time available to it, the Mission was not in a position to find out precisely which unification proposal enjoyed the widest support throughout the two Territories, but that, from the examination of the large mass of material available to it, it was of the opinion that there is not present in the two Territories wide enough support for any particular form of unification as to warrant alteration of the existing administrative arrangements;

5. *Notes* the view of the Mission that in seeking a solution to the unification problem an enlightened and sound public opinion is highly necessary and the mission's consequent emphasis on an accelerated educational approach to the problem, as well as on the need for stable development in the political, economic and social fields, requiring unremitting efforts on the part of both the Administering Authorities and the more advanced sections of the populations;

6. *Notes with satisfaction* that the view is widely held in the Territories that the Joint Council might be a valuable institution which could advise the Administering Authorities on matters of common concern to the two Trust Territories and could assist in harmonizing developments in the Territories;

7. *Concurs* with the opinion of the Mission that the terms of reference of the Joint Council should specifically provide that the Council is empowered to discuss all political, economic, social and educational matters of common concern to the two Trust Territories;

8. *Invites* the Administering Authorities to consult with each other and with the representatives of the peoples concerned with a view to bringing about possible modifications in the composition, functioning and powers of the Joint Council, necessary to realize its full potentialities;

9. *Notes* the Mission's conclusions that frontier difficulties are of secondary importance, that much has been done to eliminate or alleviate such difficulties, that there is scope for further action in this regard, as well as certain suggestions made by the Mission in this connexion;

10. *Considers* that, in so far as the political aspects of this frontier problem are concerned, the primary responsibility of the Administering Authorities is not so much the devising of a solution as the development of such democratic indigenous institutions in both Territories that the various peoples involved can choose their own political associations; also that the Administering Authorities have in the meanwhile the responsibility to provide opportunities for co-operation between groups having common ties, even when they are separated by political boundaries;

11. *Considers* that the indigenous leaders and the more advanced sections of the population can make an indispensable contribution to the effective realization of the popular will in this matter by devoting their best efforts to creating the conditions requisite to its exercise;

des communications écrites qu'a reçues la Mission étaient en faveur de l'unification et de l'indépendance;

4. *Constate* que, dans le peu de temps dont elle disposait, la Mission n'a pas été en mesure de déterminer exactement quelle proposition d'unification ralliait la majorité dans les deux Territoires sous tutelle, mais qu'il lui a paru, à en juger d'après la volumineuse documentation qui lui a été présentée, qu'à l'heure actuelle aucune forme déterminée d'unification n'avait gagné suffisamment d'adhérents pour qu'une modification de l'administration actuelle des deux Territoires sous tutelle puisse se justifier;

5. *Constate* que la Mission estime qu'il est essentiel, pour résoudre le problème de l'unification, de pouvoir s'appuyer sur une opinion publique éclairée, et que la Mission attache en conséquence une grande importance à la nécessité d'éduquer rapidement à cet égard les populations, ainsi qu'au besoin d'un développement constant dans les domaines politique, économique et social, effectué grâce aux efforts sans relâche des deux Autorités chargées de l'administration et des éléments les plus évolués des populations;

6. *Constate avec satisfaction* que l'on estime, en général, dans les deux territoires que le Conseil mixte pourrait être une institution utile, qui pourrait donner aux Autorités chargées de l'administration des conseils sur les questions qui présentent un intérêt commun pour les deux Territoires sous tutelle et pourrait aider à harmoniser le développement des territoires;

7. *Partage* l'opinion de la Mission, qui estime que le mandat du Conseil mixte devrait expressément l'autoriser à discuter toutes les questions politiques, économiques, sociales et de l'instruction qui présentent un intérêt commun pour les deux Territoires sous tutelle;

8. *Invite* les Autorités chargées de l'administration à se concerter et à consulter les représentants des populations intéressées en vue d'apporter éventuellement à la composition, au fonctionnement et aux pouvoirs du Conseil mixte les modifications sans lesquelles le Conseil mixte ne saurait donner tout ce qu'on attend de lui;

9. *Prend acte* des conclusions de la Mission, qui constate que les difficultés de frontière sont d'importance secondaire, que l'on a beaucoup fait pour supprimer ou atténuer ces difficultés, mais qu'il reste à faire dans ce domaine, ainsi que de certaines suggestions que la Mission a faites à cet égard;

10. *Estime* que, en ce qui concerne les aspects politiques de la question des frontières, la responsabilité qui incombe essentiellement aux Autorités chargées de l'administration n'est pas tant de trouver une solution que de développer dans les deux territoires les institutions indigènes démocratiques qui permettront aux diverses populations intéressées de choisir leurs propres liens politiques; estime aussi qu'en attendant il incombe aux Autorités chargées de l'administration de ménager des possibilités de coopération entre les groupes ayant des attaches communes, même lorsque ces groupes sont séparés par des frontières politiques;

11. *Estime* que les dirigeants autochtones et les éléments les plus évolués de la population peuvent et doivent aider à ce que la volonté des populations reçoive effectivement satisfaction à ce sujet, en ne négligeant aucun effort pour créer les conditions sans lesquelles cette volonté ne peut se concrétiser;

12. *Commends* the report of the Visiting Mission, and especially its conclusions and recommendations, to the Administering Authorities and the inhabitants of the two Trust Territories concerned as a sound basis for working out political institutions that will permit the fullest self-expression of the various peoples involved within a framework of co-operation;

13. *Requests* the Administering Authorities to report fully to the Council in advance of the next session of the General Assembly on all steps taken by them pursuant to this report;

14. *Transmits* the Visiting Mission's report, along with this resolution, to the General Assembly as representing not only an objective appraisal of the diverse aspects of this problem but also suggesting the soundest approach to its solution consonant with the present diversity of views of the inhabitants of the two Trust Territories concerned.

458th meeting,  
25 November 1952.

\* \* \*

#### **Other decisions taken by the Council at the second part of its eleventh session**

##### **ADOPTION OF THE AGENDA**

At its 456th meeting on 20 November 1952, the Council adopted the agenda for the second part of the eleventh session.

##### **ARRANGEMENTS FOR A VISITING MISSION TO TRUST TERRITORIES IN THE PACIFIC DURING 1953**

At its 456th meeting on 20 November 1952, the Council decided that one single Mission should visit the Trust Territories in the Pacific from approximately the middle of February 1953 to the middle of May 1953 and that the Mission should be composed of persons nominated by the Dominican Republic, France, Syria and the United Kingdom. At the same meeting the Council appointed Mr. W. A. C. Mathieson (United Kingdom) as member of the Mission.

At its 457th meeting on 24 November 1952, the Council appointed Mr. Léon Pignon (France) as member of the Mission.

At its 458th meeting on 25 November 1952, the Council appointed Mr. Enrique de Marchena (Dominican Republic) and Mr. Najmuddine Rifai (Syria) as members and elected Mr. de Marchena as Chairman of the Mission.

##### **PROGRAMME OF FUTURE MEETINGS OF THE COUNCIL**

At its 456th meeting on 20 November 1952, the Council decided that it would not hold a session in January 1953 unless the matters referred to it by the General Assembly during the course of its seventh session should warrant the holding of such a session, and further decided that its summer session in 1953 should commence on 16 June.

At its 459th meeting on 26 November 1952, the Council decided that it would hold a session in Geneva in 1954 and, thereafter, once every two years in that city.

12. *Recommande* aux Autorités chargées de l'administration et aux habitants des deux Territoires sous tutelle intéressés de s'inspirer du rapport de la Mission de visite, particulièrement de ses conclusions et recommandations qui constituent une base solide si l'on veut élaborer des institutions politiques qui permettront aux différentes populations intéressées de s'exprimer en toute liberté dans une atmosphère de coopération;

13. *Invite* les Autorités chargées de l'administration à présenter au Conseil, avant la prochaine session de l'Assemblée générale, un compte rendu détaillé de toutes les mesures qu'elles auront prises pour donner suite à ce rapport;

14. *Transmet* à l'Assemblée générale, avec la présente résolution, le rapport de la Mission de visite, qui non seulement expose de manière objective les divers aspects de la question, mais aussi suggère la meilleure méthode pour trouver une solution qui réponde à la diversité actuelle des opinions des habitants des deux Territoires sous tutelle en cause.

458ème séance,  
25 novembre 1952.

\* \* \*

#### **Autres décisions prises par le Conseil à la deuxième partie de sa onzième session**

##### **ADOPTION DE L'ORDRE DU JOUR**

A sa 456ème séance, tenue le 20 novembre 1952, le Conseil a adopté l'ordre du jour de la deuxième partie de sa onzième session.

##### **DISPOSITIONS RELATIVES À L'ENVOI D'UNE MISSION DE VISITE DANS LES TERRITOIRES SOUS TUTELLE DU PACIFIQUE AU COURS DE L'ANNÉE 1953**

A sa 456ème séance, tenue le 20 novembre 1952, le Conseil a décidé qu'une seule Mission se rendrait dans les Territoires sous tutelle du Pacifique et y séjournerait du 15 février 1953 au 15 mai 1953 environ. Le Conseil a décidé également que la Mission se composerait des représentants de la République Dominicaine, de la France, de la Syrie et du Royaume-Uni. A la même séance, le Conseil a désigné comme membre de la Mission M. W. A. C. Mathieson (Royaume-Uni).

A sa 457ème séance, tenue le 24 novembre 1952, le Conseil a désigné comme membre de la Mission M. Léon Pignon (France).

A sa 458ème séance, tenue le 25 novembre 1952, le Conseil a désigné comme membres de la Mission M. Enrique de Marchena (République Dominicaine) et M. Najmuddine Rifai (Syrie), et a élu M. de Marchena comme Président de la Mission.

##### **PROGRAMME DES RÉUNIONS FUTURES DU CONSEIL**

A sa 456ème séance, tenue le 20 novembre 1952, le Conseil a décidé qu'il ne tiendrait une session en janvier 1953 que si les questions renvoyées au Conseil par l'Assemblée générale au cours de la septième session le justifiaient. Le Conseil a également décidé que sa session d'été de 1953 s'ouvrira le 16 juin.

A sa 459ème séance, tenue le 26 novembre 1952, le Conseil a décidé qu'il tiendra, en 1954, une session à Genève et que, par la suite, il se réunira dans cette ville une fois tous les deux ans.